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По-важни изяви в медиите: 
 
 
 

News.Burgas24.bg 
Изследване на ЕС показва, че страната ни е "умерен иноватор"  
България и Румъния са лидери по темпове на растеж в групата на "умерените 
иноватори", сочи последното изследване на Европейския съюз от 2010 г. за 
страните-членки. Данните от него бяха обявени за първи път днес в Института 
за икономически изследвания на БАН по време на кръгла маса за структурните 
реформи в ЕС в условията на макроикономическото сближаване чрез фискална 
консолидация. Тя е част от цикъла академични дискусии "България 2020 - 
икономически и социални перспективи", които учените стартираха в края на 
миналата година. 
Изследването на 27-те членки сочи, че страната ни се нарежда на пето място по 
подобряване на индикаторите за иновации, заяви Юлиян Николов, директор на 
Дирекция "Икономическа политика" в Министерството на икономиката, 
енергетиката и туризма. Динамиката се наблюдава отчетливо при подадените 
заявления за търговски марки и дизайн, съвместните научни публикации и 
сътрудничеството между наука и бизнес, добави той. Изоставаме обаче в броя 
на заявките за патент. 
Фокусирането върху научно-изследователската дейност и иновациите е една от 
стратегическите цели на икономическата стратегия на ЕК - "Европа 2020", която 
трябва да наследи Лисабонската стратегия и да очертае развитието на съюза в 
следващите 10 години.  
Сравнени по показателя "човешки ресурси", страната ни изпреварва Португалия, 
Унгария и Италия, а по "организирани системи за научни изследвания" - Полша 
и Словакия. Макар, че като финансиране и подкрепа на иновациите стоим по-
напред от Румъния, Гърция и Кипър, публичният сектор все още не отделя 
очакваните 1.5% от БВП в тази сфера, стана ясно още на дискусията. 
За сметка на ограничените публични средства, годишният темп на направените 
инвестиции от частния сектор е 24%. "Ползите" от този процес могат да се 
проследят чрез ръста на износа на високо технологични продукти, където 
първенството се държи от българските лекарства, електроника, радио и 
телевизионно оборудване. 
За да стимулира инвестициите на бизнеса в научно-изследователската и 
развойна дейност и повишаване на конкурентоспособността, Министерството на 
икономиката, енергетиката и туризма подготвя Закон за иновациите, обясни 
Юлиан Николов. Според него проектът ще бъде внесен в МС до лятото, като 
основните предложения са за въвеждане на данъчни стимули и създаване на 
Български иновационен фонд, който ще се финансира по европейски програми 
и отчисления от събрания корпоративен данък, акцизни такси върху емисиите 
въглероден двуокис и приходи от концесии. 

http://www.iki.bas.bg/banners.php?bid=1071
http://www.iki.bas.bg/banners.php?bid=1071
http://www.iki.bas.bg/banners.php?bid=1071
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Прегледът на икономическото развитие на страните-членки показва, че 
инвестициите в иновации се изместват към частния сектор, а у нас имаме 
обещание за споделена отговорност, подчерта и доц. д-р Татяна Хубенова от 
Иститута за икономически изследвания на БАН. Според нея голямото 
предизвикателство пред "Европа 2020" сега е в промяна на модела на растеж, 
защото ръстът в ЕС за следващото десетилетие няма да е по-висок от 1.5% в 
сравнение с достигнатия 1.8% за периода до 2010 г. 
В дискусията участва и Десислава Гладнишка, началник-отдел в Дирекция 
"Стратегически документи на ЕС" на Министерството на финансите, която 
представи изпратената вече в Брюксел Националната програма за реформи до 
2015 г. За разлика от общите настроения в ЕС, България е против 
хармонизацията на данъчните основи за корпоративния данък и въвеждане на 
данък за банковия сектор, защото смята, че стабилния финансов сектор може да 
бъде ключов фактор в подкрепа на икономиката по време на криза, каза тя. 
http://news.burgas24.bg//248554.html 
 

Econ.bg 
Дискусия: "Структурни реформи в Европейския 
съюз и участието на България"   
На 20 април (сряда) от 10 ч. в Голямата зала на Института за икономически 
изследвания на БАН (ул. "Аксаков" № 3, ет. 2) ще се проведе дискусия за 
структурните реформи в ЕС в условията на макроикономическото сближаване 
чрез фискална консолидация и възможностите за България. 
Събитието е част от цикъла академични дискусии "България 2020 - икономически 
и социални перспективи", които икономистите на БАН стартираха в края на 
миналата година. Практиката им е да се канят широк кръг експерти от научни 
институции, неправителствени организации и изпълнителната власт, които да 
извеждат тенденции и търсят алтернативи за развитието на страната през 
новото десетилетие. 
За участие в дискусията с работно заглавие: "Структурни реформи в 
Европейския съюз и участието на България" са поканени заместник-министърът 
на финансите Боряна Пенчева и директорът на Дирекция "Икономическа 
политика" в Министерството на икономиката, енергетиката и туризма Юлиян 
Николов. Специален гост на форума ще е и проф. Андраш Инотай - директор на 
Института за световна икономика към Унгарската академия на науките, 
подчертаха организаторите. 
Кръгът от теми, които ще се дискутират, са актуалните тенденции в 
интеграционния процес в ЕС, структурните реформи в старите и нови членки на 
ЕС, развитието на иновациите, международната специализация на 
промишлеността и състоянието на търговския и платежен баланс на България, 
информират организаторите. 
http://econ.bg/Събития/Дискусия-Структурни-реформи-в-Европейския-съюз-и-
участието-на-България-_l.a_i.198606_at.2.html 

http://news.burgas24.bg/248554.html
http://econ.bg/%D0%A1%D1%8A%D0%B1%D0%B8%D1%82%D0%B8%D1%8F/%D0%94%D0%B8%D1%81%D0%BA%D1%83%D1%81%D0%B8%D1%8F-%D0%A1%D1%82%D1%80%D1%83%D0%BA%D1%82%D1%83%D1%80%D0%BD%D0%B8-%D1%80%D0%B5%D1%84%D0%BE%D1%80%D0%BC%D0%B8-%D0%B2-%D0%95%D0%B2%D1%80%D0%BE%D0%BF%D0%B5%D0%B9%D1%81%D0%BA%D0%B8%D1%8F-%D1%81%D1%8A%D1%8E%D0%B7-%D0%B8-%D1%83%D1%87%D0%B0%D1%81%D1%82%D0%B8%D0%B5%D1%82%D0%BE-%D0%BD%D0%B0-%D0%91%D1%8A%D0%BB%D0%B3%D0%B0%D1%80%D0%B8%D1%8F-_l.a_i.198606_at.2.html
http://econ.bg/%D0%A1%D1%8A%D0%B1%D0%B8%D1%82%D0%B8%D1%8F/%D0%94%D0%B8%D1%81%D0%BA%D1%83%D1%81%D0%B8%D1%8F-%D0%A1%D1%82%D1%80%D1%83%D0%BA%D1%82%D1%83%D1%80%D0%BD%D0%B8-%D1%80%D0%B5%D1%84%D0%BE%D1%80%D0%BC%D0%B8-%D0%B2-%D0%95%D0%B2%D1%80%D0%BE%D0%BF%D0%B5%D0%B9%D1%81%D0%BA%D0%B8%D1%8F-%D1%81%D1%8A%D1%8E%D0%B7-%D0%B8-%D1%83%D1%87%D0%B0%D1%81%D1%82%D0%B8%D0%B5%D1%82%D0%BE-%D0%BD%D0%B0-%D0%91%D1%8A%D0%BB%D0%B3%D0%B0%D1%80%D0%B8%D1%8F-_l.a_i.198606_at.2.html
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Само 6% българи биха вложили парите си в 
акции или ценни книжа 
Последна редакция: 09.06.2011, 17:26  Публикуване: 09.06.2011, 17:12 

Автор: Money.bg 
Едва 6% от пълнолетните българи биха вложили парите си в акции и ценни 
книжа, а други 0.3 на сто са взели решение да инвестират на фондовата борса. 
Това сочи проучване за добрите практики и проблемните области на 
корпоративното управление у нас на Института за икономически изследвания на 
БАН. 
Проучването е направено в рамките на проект: „Утвърждаване на стандартите за 
добро корпоративно управление в българската индустрия” и се финансира от 
Фонд „Научни изследвания”. Според него, половината от хората у нас не биха си 
купили акции, дори и да имат пари. 
Причината за отказ да се инвестира на фондовата борса е, че закупуването на 
акции или други ценни книжа се възприема като рискова дейност с неясен успех, 
посочи доц. д-р Митко Димитров, директор на Института за икономически 
изследвания на БАН. Освен, че материята е непозната, чужда и неразбираема 
за нас, хората твърдо вярват, че масовата приватизация в началото на 90-те 
години на миналия век е била опорочена, добави той. 
Според анкетираните 2000 пълнолетни българи тя е извършена непрозрачно и 
непочтено, като е довела единствено до забогатяването на тънка прослойка от 
близки хора до властта, а не за икономическото развитие на страната. Мнението 
е широко застъпено и категорично, защото 91% от притежавалите и 88% от 
притежаващите акции в момента са ги придобили именно чрез масовата 
приватизация, сочи изследването. 
Независимо, че един от всеки десет българи е притежавал някога акции от 
български предприятия, в момента собствениците на ценни книжа у нас са едва 
2% от населението. 58% изобщо не знаят дали имат акции, а други 23% нямат 
представа за това. 
Традиционно българинът не приема високи рискови ходове, подчертаха 
икономистите на БАН. Според тях основната нагласа е за инвестиции в ниско 
доходни, но сигурни инструменти като покупка на недвижимо имущество, 
спестовен влог в банка, образование или застраховка. 
Другата причина за ниското доверие към закупуването на акции може да се търси 
в тяхната доходност. Близо две трети от хората, притежавали някога или сега 
акции от български предприятия, не са получавали дивидент от тях, става ясно 
от изследването. Едва 6 на сто декларират, че имат доход от тази инвестиция 
всяка година. 
Високо образованите българи, младите и хората, които живеят в големите 
градове, са по-склонни да инвестират парите си както в недвижими имоти и 
влогове в банки, така и в акции и ценни книжа, обясниха авторите на 
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изследването. Като водещо условие за вземане на решение за покупка на 
финансови инструменти, се сочи печалбата, която те ще донесат. Управлението 
или собствеността на борсата са неща, които вълнуват изключително тесен кръг 
от хора, става ясно още от изследването. 
 

Bnews.bg  
50% от българите не биха инвестирали в акции  
Близо 50% от българите при никакви обстоятелства не биха инвестирали в акции 
на борсата. До голяма степен това се дължи на факта, че българинът не е 
достатъчно добре ориентиран в пазарната икономика, твърдят експерти. От 
друга страна, хората предпочитат да инвестират в нискорискови структури като 
недвижими имоти, вложения в банки и образование. 
49,9 % от българите при никакви условия не биха закупили акции. 
Товасочат данни от представително проучване на Института за икономически 
изследвания при БАН. 
Опит в инвестирането в ценни книжа имат едва 10% от българите. Онези, които 
имат нагласа да вложат парите си, имат и рационални очаквания - да получат 
определени облаги или да продадат акциите си на по-висока цена. 
Общото впечатление е, че моделът на закупуване на акции се е променил 
коренно през последните години. 
Инвестициите в ценни книжа са краткосрочни, тъй като задържането на акции 
пада от 3 на 1 година. 
 
При масовата приватизация близо 3 милиона българи са закупили бонове от 
предприятия, но 
едва 6,3% от тях днес получават някакви дивиденти от тази инвестиция. 
Близо 70% от анкетираните смятат, че приватизацията е преминала по 
непрозрачен начин и чрез нея са успели да забогатеят близки до властта лица. 
Някои от инвеститорите са предпочели да предоставят боновете си на отделни 
фондове и сега не са наясно дали все още имат собственост върху вложението 
си.  
 
Друг е въпросът, че много малка част от българите реално имат възможност да 
инвестират в акции. 
Според експертите хората имат много по-голяма склонност "да инвестират 
в бъдещето".  
Това означава, че българите предпочитат да вложат средства в ниско рискови 
структури. Около 58,5% от хората инвестират в покупката на недвижим имот, 
19,3% предпочитат да открият депозит в банка, а 20,1% влагат парите си в 
образованието на децата си. 
http://www.bnews.bg/article-29668 
 

http://www.bnews.bg/article-29668
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Econ.bg 
Нагласи за инвестиции във финансови инструменти   
Едва 6% от пълнолетните българи биха вложили парите си в акции и ценни 
книжа, а други 0.3 на сто са взели решение да инвестират на фондовата борса. 
Това сочи проучване за добрите практики и проблемните области на 
корпоративното управление у нас на Института за икономически изследвания 
на БАН.  
Според него, половината от хората у нас не биха си купили акции, дори и да имат 
пари. Причината за отказ да се инвестира на фондовата борса е, че закупуването 
на акции или други ценни книжа се възприема като рискова дейност с неясен 
успех, посочи доц. д-р Митко Димитров, директор на Института за 
икономически изследвания на БАН. Освен, че материята е непозната, чужда 
и неразбираема за нас, хората твърдо вярват, че масовата приватизация в 
началото на 90-те години на миналия век е била опорочена, добави той. Според 
анкетираните 2000 пълнолетни българи тя е извършена непрозрачно и 
непочтено, като е довела единствено до забогатяването на тънка прослойка от 
близки хора до властта, а не за икономическото развитие на страната. Мнението 
е широко застъпено и категорично, защото 91% от притежавалите и 88% от 
притежаващите акции в момента са ги придобили именно чрез масовата 
приватизация. 
В момента собствениците на ценни книжа у нас са едва 2% от населението. 58% 
изобщо не знаят дали имат акции, а други 23% нямат представа за това. 
Традиционно българинът не приема високи рискови ходове, подчертаха 
икономистите на БАН. Според тях основната нагласа е за инвестиции в ниско 
доходни, но сигурни инструменти. Като водещо условие за вземане на решение 
за покупка на финансови инструменти, се сочи печалбата, която те ще донесат.  
http://econ.bg/Анализи/Нагласи-за-инвестиции-във-финансови-
инструменти_l.a_i.201165_at.4.html 
 

в. Днес  
Общините могат да печелят от производство на биогаз 
от отпадните води  
Местните общности имат двойна полза от изграждането на пречиствателни 
станции с технологии за преработка на утайките и на отпадъци от хранително-
вкусовата промишленост. С произведения от тях биогаз може да се поддържат 
домакинствата в малки населени места или квартали на големи градове, както и 
да се продава електроенергия директно на разпределителните дружества. Този 
модел за управление на отпадъчните води е широко разпространен в Швеция и 
няма пречки да се приложи и в България, стига да се използват грантовите схеми 
по европейски програми, както и финансиране от ЕБВР или други източници. 
Това заяви Майкъл Пар от базираното в Брюксел дружество Грийн Карбон Лайт 
по време на кръгла маса днес в Института за икономически изследвания на 
БАН на тема: „Икономически аспекти на водоползването и ускоряване 

http://econ.bg/%D0%90%D0%BD%D0%B0%D0%BB%D0%B8%D0%B7%D0%B8/%D0%9D%D0%B0%D0%B3%D0%BB%D0%B0%D1%81%D0%B8-%D0%B7%D0%B0-%D0%B8%D0%BD%D0%B2%D0%B5%D1%81%D1%82%D0%B8%D1%86%D0%B8%D0%B8-%D0%B2%D1%8A%D0%B2-%D1%84%D0%B8%D0%BD%D0%B0%D0%BD%D1%81%D0%BE%D0%B2%D0%B8-%D0%B8%D0%BD%D1%81%D1%82%D1%80%D1%83%D0%BC%D0%B5%D0%BD%D1%82%D0%B8_l.a_i.201165_at.4.html
http://econ.bg/%D0%90%D0%BD%D0%B0%D0%BB%D0%B8%D0%B7%D0%B8/%D0%9D%D0%B0%D0%B3%D0%BB%D0%B0%D1%81%D0%B8-%D0%B7%D0%B0-%D0%B8%D0%BD%D0%B2%D0%B5%D1%81%D1%82%D0%B8%D1%86%D0%B8%D0%B8-%D0%B2%D1%8A%D0%B2-%D1%84%D0%B8%D0%BD%D0%B0%D0%BD%D1%81%D0%BE%D0%B2%D0%B8-%D0%B8%D0%BD%D1%81%D1%82%D1%80%D1%83%D0%BC%D0%B5%D0%BD%D1%82%D0%B8_l.a_i.201165_at.4.html
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финансирането на проекти”. Тя е част от цикъла академични дискусии „България 
2020 – икономически и социални перспективи”, които икономистите стартираха в 
края на миналата година. 
Подходящ за България е и испанският модел, в който няколко общини 
обединяват капацитета си и изграждат пречиствателни станции с общи мрежи, 
подчерта и Хорхе Фунес Ферер от Центъра за изследване на европейските 
политики в Брюксел, който консултира българските правителства от 1996 г. 
Според него основният проблем у нас са тромавите процедури за 
кандидатстване и одобряване на проекти по Оперативните програми на ЕС и 
ЗОП, както и в липсата на визия и дългосрочна перспектива на 
административните решения. 
Подобни трудности са изпитвали и други новоприсъединили се държави, но 
решение за България има, смята консултантът. Съветът му е администрацията 
да започне да прилага гъвкави подходи, а към Националното сдружение на 
общините в Р България да се изгради междинно звено, което да подпомага 
избора на ефективни технологии за пречиствателните съоръжения. 
От общо договорените 660 млн. лева по ОП „Околна среда” досега са усвоени 
едва 6%, стана ясно още на дискусионния семинар. По думите на Галя 
Бърдарска от Института за икономически изследвания на БАН в следващите 
три години 42.3% от населението на страната трябва да бъде обхванато от 
пречиствателни съоръжения. Сега имаме 58 станции в селища с над 10 000 
жители, като 43 от тях се нуждаят от модернизация, каза тя. И добави, че до края 
на 2014 г. предстои да се изградят още 55 големи и 350 малки пречиствателни 
съоръжения. 
http://dnesplus.bg/News.aspx?n=522041 
 
 

Econ.bg 
Представяне на резултатите от изследване на 
корпоративното управление   
На 27 май (петък) от 11 ч. в Националния пресклуб на БТА ще бъдат представени 
Резултатите от мащабно проучване на добрите практики и проблемните области 
на корпоративното управление в България. Данните ще представи Институтът 
за икономически изследвания на БАН. 
Изследването се реализира по проект, финансират от Фонд "Научни 
изследвания", и обхваща дейността на публични дружества, листвани на 
Българската фондова борса, както и нагласите на българските граждани да 
инвестират в акции и други ценни книжа. То се реализира от екип учени от 
Института и социологическа агенция "Медиана", съобщиха икономистите на 
БАН. 
http://econ.bg/Събития/Представяне-на-резултатите-от-изследване-на-
корпоративното-управление_l.a_i.200355_at.2.html 
 

http://www.iki.bas.bg/
http://www.iki.bas.bg/
http://www.iki.bas.bg/
http://dnesplus.bg/News.aspx?n=522041
http://econ.bg/%D0%A1%D1%8A%D0%B1%D0%B8%D1%82%D0%B8%D1%8F/%D0%9F%D1%80%D0%B5%D0%B4%D1%81%D1%82%D0%B0%D0%B2%D1%8F%D0%BD%D0%B5-%D0%BD%D0%B0-%D1%80%D0%B5%D0%B7%D1%83%D0%BB%D1%82%D0%B0%D1%82%D0%B8%D1%82%D0%B5-%D0%BE%D1%82-%D0%B8%D0%B7%D1%81%D0%BB%D0%B5%D0%B4%D0%B2%D0%B0%D0%BD%D0%B5-%D0%BD%D0%B0-%D0%BA%D0%BE%D1%80%D0%BF%D0%BE%D1%80%D0%B0%D1%82%D0%B8%D0%B2%D0%BD%D0%BE%D1%82%D0%BE-%D1%83%D0%BF%D1%80%D0%B0%D0%B2%D0%BB%D0%B5%D0%BD%D0%B8%D0%B5_l.a_i.200355_at.2.html
http://econ.bg/%D0%A1%D1%8A%D0%B1%D0%B8%D1%82%D0%B8%D1%8F/%D0%9F%D1%80%D0%B5%D0%B4%D1%81%D1%82%D0%B0%D0%B2%D1%8F%D0%BD%D0%B5-%D0%BD%D0%B0-%D1%80%D0%B5%D0%B7%D1%83%D0%BB%D1%82%D0%B0%D1%82%D0%B8%D1%82%D0%B5-%D0%BE%D1%82-%D0%B8%D0%B7%D1%81%D0%BB%D0%B5%D0%B4%D0%B2%D0%B0%D0%BD%D0%B5-%D0%BD%D0%B0-%D0%BA%D0%BE%D1%80%D0%BF%D0%BE%D1%80%D0%B0%D1%82%D0%B8%D0%B2%D0%BD%D0%BE%D1%82%D0%BE-%D1%83%D0%BF%D1%80%D0%B0%D0%B2%D0%BB%D0%B5%D0%BD%D0%B8%D0%B5_l.a_i.200355_at.2.html
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LIVEBIZ.BG 
Учени и икономисти бистрят иновациите на форум  
Конференцията е организирана от Института за икономически изследвания 
на БАН 
В голямата зала на Института за икономически изследвания на БАН днес ще се 
проведе конференцията „Иновационно развитие на българската икономика". 
Своето участие са потвърдили представители на Мисията на Световната банка 
в София, както и икономисти от Университета за национално и световно 
стопанство, Софийския университет „Св. Климент Охридски", Лесотехническия 
университет, Нов български университет, Югозападен университет „Неофит 
Рилски", Висшето транспортно училище „Тодор Каблешков" и Селскостопанска 
академия, заявиха организаторите. 
Председателят на конференцията проф. д.и.н Росица Чобанова от ИИИ на 
БАН ще стартира обсъжданията с анализ на знанието и иновационния 
икономически напредък. Формирането на български иновационен модел на 
развитие в следкризисния период ще бъде в центъра на обсъжданията в първия 
панел на проявата. 
Влиянието на преките чуждестранни инвестиции и европейски фондове върху 
иновационния процес ще бъде предмет на доклада на доц. д-р Искра Христова-
Балканска от Икономическия институт. Учени от ВТУ „Тодор Каблешков” ще 
представят конкурентоспособността и устойчивото развитие на транспортния 
пазара и в частност – на наземния транспорт. 
Вторият панел е посветен на човешкия потенциал и социалната политика в 
България ката фундамент за създаване на икономика на знанието. човешките 
ресурси и социалната политика. Доклад за значимостта на работната сила като 
фактор за развитието на икономиката ще изнесе проф. д-р Искра Белева от 
ИИИ. 
Целта на конференцията е комплексно да се осмислят възможностите и 
перспективите за иновационно развитие на България в контекста на икономиката 
на знанието. Това понятие предполага, че информацията и знанието са основен 
продукт и ресурс. То обхваща напредъка в науката и технологиите и тяхното 
въздействие върху икономическия и социалния живот. А знанието и 
образованието се разглеждат като бизнес продукт, който може да се изнася с 
висока печалба, и като актив, който може да произвежда стойност. Резултатите 
от работата на конференцията ще бъдат обобщени като препоръки към 
дейността на държавните органи на управление. 
http://www.livebiz.bg/predpriema4/s/1218194785?> 
 

Vesti.bg 
Учени обсъждат иновационното развитие на 
българската икономика  
"Иновационно развитие на българската икономика" е темата на научната 
конференция с международно участие, която Институтът за икономически 

http://www.livebiz.bg/predpriema4/s/1218194785
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изследвания на БАН и Съюзът на учените в България организират на 31 
октомври, съобщиха от Института. 
Проявата е посветена на Деня на народните будители и на 142-ата годишнина 
от основаването на Българската академия на науките. Своето участие са 
потвърдили представители на Мисията на Световната банка в София, както и 
икономисти от Университета за национално и световно стопанство, Софийския 
университет "Св. Климент Охридски", Лесотехническия университет, Нов 
български университет, Югозападен университет "Неофит Рилски", Висшето 
транспортно училище "Тодор Каблешков" и Селскостопанска академия, заявиха 
организаторите. 
Председателят на конференцията проф. д.и.н Росица Чобанова от ИИИ на 
БАН ще стартира обсъжданията с анализ на знанието и иновационния 
икономически напредък. Формирането на български иновационен модел на 
развитие в следкризисния период ще бъде в центъра на обсъжданията в първия 
панел на проявата. 
Влиянието на преките чуждестранни инвестиции и европейски фондове върху 
иновационния процес ще бъде предмет на доклада на доц. д-р Искра Христова-
Балканска от Икономическия институт. Учени от ВТУ "Тодор Каблешков" ще 
представят конкурентоспособността и устойчивото развитие на транспортния 
пазар и в частност – на наземния транспорт. 
За рисковото и институционално инвестиране в иновациите у нас ще говори д-р 
Райна Цанова от ИИИ на БАН. Колегите й доц. Спартак Керемедчиев, 
Любомир Димитров, Тодор Градев и д-р Катерина Войчешка ще представят 
нематериалните активи и обвързаността им с икономическия растеж и 
реинженеринга на бизнеса чрез финансови ново въдения. 
Във фокуса на обсъжданията ще бъде и научният труд на доц. д-р Силвия 
Трифонова от УНСС, посветен на Седма рамкова програма на ЕС и ролята й за 
развитието на иновациите. Вторият панел е посветен на човешкия потенциал и 
социалната политика в България като фундамент за създаване на икономика на 
знанието, човешките ресурси и социалната политика. Доклад за значимостта на 
работната сила като фактор за развитието на икономиката ще изнесе проф. д-р 
Искра Белева от ИИИ. 
Доц. д-р Победа Луканова от същия институт ще представи статистика на 
загубата на човешки ресурси поради несъответствие между търсени и 
предлагани специалности. Приложението на екологичния код на новата обща 
селскостопанска политика в българското земеделие и скотовъдство ще 
презентира доц. д-р Пламена Йовчева от ССА. 
Организаторите подчертаха, че целта на конференцията е комплексно да се 
осмислят възможностите и перспективите за иновационно развитие на България 
в контекста на икономиката на знанието. Това понятие предполага, че 
информацията и знанието са основен продукт и ресурс. То обхваща напредъка 
в науката и технологиите и тяхното въздействие върху икономическия и 
социалния живот. А знанието и образованието се разглеждат като бизнес 
продукт, който може да се изнася с висока печалба, и като актив, който може да 
произвежда стойност, обясниха от ИИИ на БАН.  
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Резултатите от работата на конференцията ще бъдат обобщени като препоръки 
към дейността на държавните органи на управление, допълниха икономистите. 
/БГНЕС /. 
http://www.vesti.bg/index.phtml?tid=40&oid=4255231 
 
 

Monitor.bg 
Интервю с доц. Веселин Минчев от ИИИ при БАН 

Децата ни в Испания забравят български  
- Вие правихте проучване за нагласите на българите за емиграция. 
Променят ли се те? 
 - През последните 4-5 години има няколко съществени промени в тези нагласи. 
Първото е, че отново нараства желанието на хората да се преселят зад граница, 
и второто е, че се променят предпочитаните дестинации. Ако през 2005-2007 г. 
хората предпочитаха да пътуват към средиземноморските страни- Испания, 
Италия и Гърция, сега вече те се насочват главно към Германия и 
Великобритания. Очевидно изборът е свързан с представата, че тези страни се 
справят по-успешно с кризата. Както може да се очаква, сред младите хора 
желанието за емигриране е по-силно. Но то се среща във всички социални 
слоеве - както сред образованите, така и сред хората без каквато и да е 
квалификация. 
 - Според НСИ близо 200 000 души са се завърнали обратно в страната. 
Вашето проучване засича ли подобно число? 
 - Ние наблюдаваме не толкова завърналите се, колкото онези, които 
предпочитат сезонната работа зад граница. Ако през 2007 г. Този вид миграция 
обхващаше 360 000 души, сега вече те са 450 000, което си е доста висок процент 
от трудоспособното население. Трябва да уточним, че когато говорим за 
емиграция, ние на практика обсъждаме неща със задна дата. То каквото се 
случи, се случи преди 20 г. или 15 г. Тогава още се създаде един по-мобилен тип 
поведение на трудоспособното население. Сега виждаме последствията от това. 
Според нашите данни има 600 000 човека, които са мобилни. Процесът е 
характерен за цял свят. Той изпрати българите главно в страни от Южна Европа, 
където достъпът до трудовия пазар беше по-свободен. Сега само се доразвива 
и допълва. 
 - Отделихте специално внимание на българите в Испания. Как се вписват 
те в местната общност? 
 - Трябва да признаем, че самата Испания има много добра информация за 
чужденците, които са се установили да живеят там. В момента те са 7 млн. И 
това е втората страна след САЩ, която е приела толкова голям брой имигранти 
за последните 10 г. Испанците знаят много за българите, имат регистри на 
сънародниците ни. Те са според него 170 000. Основната група се е установила 
през последните десетина години, но има и пристигнали още през 1995 г. 

http://www.vesti.bg/index.phtml?tid=40&oid=4255231
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Първоначално тук идват хора с висока квалификация, след това процесът става 
масов. 
 - В момента там безработицата е една от най-високите в ЕС. Защо не се 
връщат нашите обратно? 
 - Защото в Испания има много сериозна социална система, а две трети от 
нашите там имат осигуровка. Това значи, че получават месечно по 800 евро, с 
които в провинцията се живее повече от прилично. 
 - Има ли общоприет механизъм за емигриране, защо цели села се пренасят 
компактно зад граница? 
 - Винаги става така, първо заминава един човек, който постепенно придърпва 
свои роднини, съседи и т.н. В теорията той дори така се и казва „първият 
отишъл“. Испански антрополози вече работят по тази тема. Цели ромски 
народности вече не са в България. Не родове, народности, те са общо 15-20, но 
поне 2 вече не живеят по българските земи. Например, т.нар. Рудари, които са 
преобладаващо християни и земеделци, в момента държат скотовъдството в 
провинция Кастилия и Леон. 
 - Какъв тип хора губим от емиграцията, най-предприемчивите и способните 
ли? 
 - Трябва да припомним, че средната възраст на българите в Испания е 36 г., 
докато у нас тя вече е 42 г. Значи все пак там отиват по-млади хора. Освен това 
очевидно зад граница тръгват по-смелите и дори по-безразсъдните. Така заради 
емиграцията ние губим най-решителния сегмент от населението си. Така се 
лишаваме от част от генофонда си. 
 - Българите все още не се връщат обратно, но поне имат ли намерение? 
 - Хората, които не искат да се връщат, са 75% от онези, които анкетирахме в 
Испания. Според испанците преди няколко години те са били 85%, което значи, 
че кризата все пак е разколебала част от тях. Над 65-70% от родителите под 
никаква форма не биха искали децата им да се върнат в родината. При това 
жените са значително по-категорични от мъжете в това. Децата зад граница 
започват да губят езика. Според нашето проучване 3% от българчетата не знаят 
български, а 15% го знаят слабо. Много от тях знаят значително по-добре 
кастилски и каталонски, отколкото български. Това го документирахме за първи 
път. Въпреки 30-те български училища там са обхванати само 10% от 
българчетата. 
 - Каква е преобладаващата квалификация или образователен статус на 
нашите там? 
 - До 20% са с висше образование, при мъжете преобладава средно 
професионално образование, има много техници сред тях. Докато при жените е 
средното образование. Те са по-добре образовани, но много от тях се 
деквалифицират. Общо 25% са домакини, 3% работят на позиции над тяхната 
квалификация, останалите са по-равно на и под нея. 
 - Забогатяват ли българите в Испания? 
- За разлика от други страни в Западна Европа, където правят значителни 
спестявания, тук парите им стигат да живеят. Все пак една трета вече имат 
собствено жилище тук. Но има хора, които се справят много добре, например в 
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туризма. Има и бизнесмени - в рекламния бизнес, в ел. услугите. Българи 
осигуряват например работната ръка за строежа на метрото в Мадрид. 
http://www.monitor.bg/article?id=306632 
 

LiveNews.bg 
Българите в Испания нямат намерение да се връщат   
Тенденцията е за трайно заселване в чужбина и загуба на матерен език, 
става ясно от проучване на Института за икономически изследвания на БАН 
Над 66% от българите, които живеят в Испания, харчат почти целия си доход по 
време на престоя в чужбина. Основно те са заети в 3 сектора – хотелиерство и 
ресторантьорство, строителство, транспорт, и печелят средно по около 900 евро 
на месец. Това сочи изследване на българската диаспора в Западна Европа – 
трансгранична мобилност, национална идентичност и развитие, представено 
днес от Института за икономически изследвания на БАН. 
Една пета от сънародниците ни в Испания декларират, че имат по-добро 
самочувствие от испанците, а 73.32% – че не възнамеряват да се върнат в 
България през следващите 5 години, подчерта доц. д-р Веселин Минчев, 
заместник-директор на Института и ръководител на екипа. Според него 
тенденцията е за трайно заселване в чужбина, като вече се регистрира и начало 
на загуба на български език. 
2.71% от децата на преселниците ни в Испания не знаят изобщо матерния си 
език, а в почти една трета от семействата се говори на български и на испански. 
Над 60 на сто от родителите не биха ги окуражили да учат, да работят, да се 
преселят и да се върнат у нас, става ясно от изследването. Проблемът не е, че 
сънародниците ни заминават в чужбина, а в това, че българските майки са 
загубили доверието си в нашата държава, подчерта и доц. д-р Йордан Калчев от 
ЮЗУ „Неофит Рилски”. Според него миграцията ще се отрази негативно на 
демографската картина в България – застаряване на населението, промяна на 
етническия състав и намаляване на квалифицираната работна ръка. 
Като основна причина за заминаването си в Испания сънародниците ни посочват 
желанието да живеят при по-висок жизнен стандарт и да получават по-високо 
заплащане. Само 12,5% изтъкват, че са заминали, за да подпомагат семейството 
си или други близки, останали в България. Българите в Испания са особена 
категория емигранти – някои заминават в зряла възраст, гледат по-дългосрочно 
на преселването си в чужбина и се интересуват основно от начина на живот, 
обясни доц. Минчев. 
Преди да заминат те са притежавали жилище, кола и земеделска земя. 
Имущественият им статус в Испания показва, че и там те харчат парите си за 
същите неща – 73.7 на сто са придобили нов автомобил, 26.5% - жилищен имот, 
а 0.6 на сто – земеделска земя. Близо половината от деклариралите 8.9%, че са 
собственици на акции и ценни книжа у нас, са закупили финансови инструменти 
и в чужбина, става ясно от изследването. 

http://www.monitor.bg/article?id=306632
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Получените резултати сочат, че 54.7 на сто от българите работят в компании на 
испански собственик, а 21.8% – при сънародници. 12.2 на сто са заетите като 
помощници в чуждо домакинство, а 7.9% – в земеделието. 
Най-много от сънародниците ни – 15.9%, работят в хотели и ресторанти, 14.5 на 
сто – като домашни помощници, 11.1 – в строителството и 9.4 – във фирми за 
транспорт, складиране и съобщения. Като сектори, те се припокриват и с 
трудовата им заетост в България, коментираха икономистите на БАН. Според тях 
образователният статус на сънародниците ни в Испания също не е за 
подценяване – преобладават завършилите средно професионално или средно 
общо образование, но 14.9% са бакалаври, а 8 на сто – магистри. 
Характерна разлика със завърналите се български емигранти е и начинът на 
заминаване в чужбина. Болшинството от българите, отишли да живеят и работят 
в Испания – 52%, са направили това чрез покана от близки и роднини, и само под 
5 на сто – с индивидуален трудов договор или фирма-посредник. Близо една 
трета от тях декларират, че са заминали без предварителна подготовка, като в 
същото време 40% са започнали работа веднага, а други 14.8 на сто – до един 
месец. 
Една от възможните причини за това са силно развитите емигрантски мрежи, 
коментира доц. Веселин Минчев. Изследването сочи, че българите са приети 
много добре от местните хора, административните власти и работодателите в 
Испания. Когато имат проблеми те предпочитат да се обърнат към 
сънародниците си там, приятели чужденци или да се справят сами, подчерта 
заместник директорът на Института. 
По-малко от половината българи – 42.29%, общуват с близките си в родината 
веднъж седмично, 20.55 на сто поддържат контакт с тях ежедневно, а 21.74% – 
всеки месец, сочи още изследването. Според статистиката сънародниците ни 
там са 9-а по численост общност в Испания. 
Проучването на нагласите на българите в Испания е част от проекта на 
Института за икономически изследвания на БАН за изследване на диаспората ни 
в Западна Европа. То се реализира от екип учени от БАН, УНСС, ЮЗУ „Неофит 
Рилски” и London Metropolitan University, като се финансира от Фонд „Научни 
изследвания. Проведено е тази година в 24 населени места на 15 испански 
провинции и е представително за две трети от преселилите се там 170 хил. 
българи. 
http://lm.e-card.bg/Balgarite-v-Izpanya-nyamat-namerenie-da-se-vrashtat-15183 
 

в. Стандарт  
Нашите "испанци" не искат да се връщат  
Българите в Испания не искат децата им да се завърнат в родината. Това са 
заявили две трети от нашите емигранти, сочи изследване на Института за 
икономически изследвания на БАН за миграционния модел в Испания. 
Проучването, финансирано от Фонд "Научни изследвания", е направено с 506 
наши сънародници, живеещи в 24 населени места в Испания, обяви доц. 
Веселин Минчев, зам.-директор на института, предаде БТА. 

http://lm.e-card.bg/Balgarite-v-Izpanya-nyamat-namerenie-da-se-vrashtat-15183


14 
 

"Майките в по-голяма степен не искат децата им да се върнат у нас, което е 
симптом, че нещо в държавата ни не е наред", коментира Минчев. Почти 3 
процента от българчетата в Испания не говорят български език, а 15 процента го 
знаят много слабо. 
Близо една трета от родителите признават, че говорят на децата си на 
български, но те им отговарят на испански. 
Над 70 процента от сънародниците ни в Испания нямат намерение да се връщат 
в България срещу 5 процента, които обмислят подобна стъпка, посочи Минчев. 
Основната заетост на нашите в Испания е в хотелиерството, селското 
стопанство и строителството. 
Близо половината от изследваните демонстрират много добро самочувствие и 
смятат, че по-нищо не се отличават от испанците. 
"Изглежда губим една креативна част от населението си, която е способна да се 
справя сама с проблемите си", коментира Веселин Минчев. Той посочи, че 
средната възраст на българските емигранти в Испания е 36 години, като 23 
процента от тях са с висше образование. 
http://www.standartnews.com/balgariya-
obshtestvo/nashite_ispanci_ne_iskat_da_se_vrashtat-110000.html 
 
 
 

http://www.standartnews.com/balgariya-obshtestvo/nashite_ispanci_ne_iskat_da_se_vrashtat-110000.html
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